

HET GESLACHT OP(T) DORP (OPDORP) UIT CHARLOIS

door
KJ. Slijkerman

*Eerder gepubliceerd in 'Ons Voorgeslacht', jrg. 52 (1997) blz. 517, een uitgave van de
Zuidhollandse Vereniging voor Genealogie.*

Inleiding

Tot rond het midden van de achttiende eeuw leefde op het eiland IJsselmonde een geslacht Op(t) Dorp (Opdorp). De bakermat van deze vrij klein gebleven familie ligt in Charlois, alwaar de omstreeks 1556 geboren Adriaen Jacobsz. opt Dorp als stamvader kan worden beschouwd. Aldaar was deze boer op een hofstede in de dorpskern van Charlois een man van enige importantie. Uit zijn drie huwelijken had hij diverse zonen, maar slechts van zoon Dirck is mij nageslacht bekend. Hij ging boeren op Slikkerveer onder Ridderkerk en bekleedde, evenals zijn vader te Charlois, diverse functies in het polder-, dorps- en kerkbestuur te Ridderkerk. Slechts diens zoon Hendrick, meester (huis)timmerman te Oost-IJsselmonde, kreeg zonen, maar geen van hen hebben mannelijke nakomelingen gehad, zodat zijn kinderen de laatste generatie van deze familie Opt Dorp op het eiland IJsselmonde vormden. Diverse zonen uit het hier te behandelen geslacht hebben de volwassen leeftijd bereikt zonder dat van hen nageslacht aan het licht is gekomen. Zo had Adriaen Jacobsz. op 't Dorp (generatie II) een broer Isbrant Jacobsz., die kennelijk niet te Charlois woonde. Tot op heden kon hij niet elders worden getraceerd. Adriaen's oudste zoon Jacob vestigde zich voor 1612 te Rhoon, maar na 1614 kon ik zijn levensloop niet verder in kaart brengen. Twee van zijn volwassen broers lijken Charlois te hebben verlaten en hun levensloop is evenmin vast komen te staan. De naam Opt Dorp zal ontstaan zijn als toenaam en kwam dan ook buiten de hier te behandelen familie sporadisch op het eiland IJsselmonde voor. Zo maken de transportregisters van West-Barendrecht en Carnisse tussen 1625 en 1652¹ veelvuldig melding van een Arie Cornelisz. opt Dorp. Een akte van 17-10-1654² aldaar spreekt van een Maerten Jacobsz. opt Dorp, die wellicht een op het dorp Barendrecht woonachtig lid van een Barendrechtse familie Vaandrager of op Sluis was. Van de Charloisse familie Opt Dorp is geen wapen aan het licht gekomen.

Genealogie

I. *Jacob N.N.*, geb. naar schatting ca. 1525, tr. *N.N.*

Hij kon tot op heden niet worden getraceerd in de bewaard gebleven archivalia van Charlois en omgeving. Misschien was hij identiek met de landgebruiker Jacob Arys., vermeld in het uit 1543 daterende kohier der tiende penning over Charlois.^{2a}

Kinderen, volgorde willekeurig:

1. *Isbrant Jacobsz.*, vermeld 20-8-1609.

Blijkens een akte van 20-8-1609 had zijn broer Adriaen Jacobsz. opt Dorp zich voor hem als mede-borg gesteld.³ Hij woonde kennelijk niet te Charlois, want hij werd daar verder niet in de bronnen vermeld gevonden.



2. *Adriaen Jacobsz. op(t) Dorp*, volgt II.

II. *Adriaen Jacobsz. op(t) Dorp*, geb. ca. 1556, boer op een hofstede nabij de kerk te Charlois, landeigenaar en -huurder te Charlois, kerkmeester (1583, 1584, 1586, 1587, 1614, 1615), ouderling (1606-1607), diaken (1608) en schepen (1615-1619) van Charlois, waarsman van de Sinte Jans Polder (kennelijk onder Charlois gelegen) (1602-1603), begr. Charlois 1623 (in de kerk 'int hoochkoer'),⁴ tr. 1e voor 1584 *Berbera Arendsdr.*, tr. 2e voor 15-12-1600 *Cristina Ploenendr. Verschoor*, geb. West- IJsselmonde naar schatting ca. 1575, begr. Charlois 1607 (in de kerk),⁵ dochter van Applonius (Pioen) Dircksz. Verschoor, boer in Dirk Smeetsland in West-IJsselmonde, laagheemraad, penningmeester van Dirks Smeetsland, hoogheemraad van Varkensoord, penningmeester van Varkensoord en Karnemelksland, penningmeester, hoogheemraad van de vier polders van West-IJsselmonde, heemraad/schepen van het ambacht West-IJsselmonde, kerkmeester van IJsselmonde, en Maria Adriaensdr.,⁶ tr. 3e voor ca. 1614 *Bastiaentge Bastiaensdr.*, overl. na 26-3-1661, dochter van Bastiaen N.N. en Heyndricken Huyge; Bastiaentge tr. 2e voor 14-4-1625 Abraham Cornelisz in 't Velt, boer op de hofstede van Adriaen Jacobsz. opt Dorp te Charlois, substituut-secretaris, secretaris, schepen van Charlois, zoon van Cornelis Leendertsz. in 't Velt, boer te Charlois, schepen, secretaris van Charlois, en Adriaentje Leendertsdr. Verschoor. Hij hertr. Ariaentje Dircksdr.⁷

Zeker sedert 1582, van welk jaar de kerkrekeningen van Charlois bewaard zijn gebleven, was Adriaen Jacobsz. Optdorp pachter van land van de kerk van Charlois.⁸ Op 15-3-1583 wordt Adriaen Jacobs opt Dorp genoemd als bruiker van land in de polder Robbenoord onder Charlois.⁹ Bij onstentenis van secretaris-kerkmeester Adriaen Jacobs Opdorp werd de jaarrekening der kerkmeesters van Charlois over 1586/1587 door de schoolmeester opgemaakt.¹⁰ In 1591 had Adriaen Jacobsz. ('Stoopgen'= doorgehaald) een zevende part van 10 m. 2 h. 5 r. land in Charlois voor negen jaren in pacht van het Heilige Geesthuys te Rotterdam.

Kennelijk had hij dit land sedert ca. 1583 in huur, want in 1592 nam Adriaen Jacobsz. op Dorp met Michyel Willemz. en Willem Pyetersz. dit gehele perceel in huur voor de tijd van vijfjaar.¹¹ Op 10-6-1606 trad Adriaen Jacobs op Dorp, inwoner van Charlois, op als gekoren voogd van Pieter Eelant en zijn dochter Catelijna Pieters.¹² Op 1-6-1609 verklaarde Bastiaen Lenartss. Verschoor, inwoner van Charlois, aan Jacob Adriaenss. en Jacob Corneliss. Wagemaecker, als getrouwd hebbende Marijcken Arendsdochter, kinderen van Adriaen Jacobs op Dorp, 'daer moeder aff was Berber Arendsdochter', 1650 Car. gld. schuldig te zijn inzake koop van ca. 3 m. land, waarvan Adriaen Jacobs op Dorp die dag gifte had gedaan. De koopsom van 675 gld. werd contant voldaan en tevens nam de koper nog het bedrag 150 Car. gld. voor zijn rekening waarmee het land was belast ten behoeve van Ocker Pieterss. te Rotterdam. Dit land lag in het Catendrechtse block te Charlois en was belend oost: Adriaen Euwoutss. schout, zuid en west: de erfgenamen van Cornelis van Nierop in den Hage en noord: 'den catendrechtsen hoogendijck'.¹³

Adriaen Jacobs op Dorp, inwoner van Charlois, verklaarde op 20-8-1609 aan Joncheer Arnolt van Asewijn, heere van Ruwiel, 200 Car. gld. schuldig te zijn als rest van een bedrag van 400 gld. dat hij met Adriaen Dirchs. als borg schuldig was voor zijn broeder Isbrant Jacobss. Als zekerheid voor dit bedrag stelde hij zijn 'rootpannen huis ende erva' in het dorp Charlois, gelegen 'benevens sijn wooninghe', belend oost: 'den gemeene lants slop', zuid en west: Adriaen Jacobs op Dorp en noord: 'de straet'. In de marge van de akte staat opgetekend dat Adriaen Jacobs op 't Dorp op 2-8-1610 de brief had vertoond en dat deze was gecasseerd etc.³ Op 14-11-1610 werd Arye Jacobs op 't Dorp vermeld als lidmaat te Charlois.¹⁴ Op de rechtdagen van 13 en 15-5-1611 was Adriaen Jacobsen opt Dorp voor het gerecht te Charlois gewikkeld in een proces tegen ene



Maximiliaen.¹⁵ Op de op 11-6-1611 te Charlois gehouden rechtdag eiste Adriaen Gheritsen Muelenaer van Adriaen Jacobs op t Dorp, 'als waersman geweest zijnde van Sinte Jans polder in den jare 1602 ende 1603', een betaling voor arbeidsloon en verschoten geld aan de polder.¹⁶ Deze Sinte Jans Polder moet onder Charlois hebben gelegen, maar ik kan deze tot op heden niet traceren. Op 23-6-1611 verbond de te Charlois woonachtige Adriaen Jacobs opt Dorp 1½ m. bruikwaar weiland in Robbenoord tot bevrijding van voor hem gestelde borgtocht door zijn schoonzoon ('swager') Jacob Cornelisz. Wagenmaker.¹⁷ Op de rechtdag 8-7-1611 legde de Charloisse schout Adriaen Euwoutsen uit naam van de heer Jan de Bye in Den Haag beslag op vier melkbeesten en twee merriepaarden van Adriaen Jacobsen, die graasden op de Bye's 'kulckland' in Charlois en dat vanwege de betaling van achterstallige landpachten over de jaren 1604-1610.¹⁸ In 1613 werd Adriaen Jacobsen opt Dorp wederom op de rechtdag gedaagd, deze keer i.y.m. te betalen landhuur aan Mr. Dirck van der Warff te Rotterdam.¹⁹ Adriaen Jacobsen Op 't Dorp in Charlois wordt genoemd in een akte van 8-2-1614 in verband met kennelijk een perceel leenland van Putten te Charlois.²⁰ Op de te Charlois gehouden rechtdag van 8-3-1614 eiste Bastiaen Cornelissen Verschoor van Opt Dorp de betaling van 22 gld. als restant van een obligatie die Opt Dorp ten behoeve van de erfgenamen van (zijn dorpsgenoot) Adriaen Jacobsen Stoop op 24-2-1608 had gepasseerd.²¹ Adriaen Jacobss. op 't Dorp, inwoner van Charlois, verkocht op 11-6-1614 aan Wouter Heijndricx, wonende te Charlois, een jaarlijkse losrente van 15 Car. gld. over een hoofdsom van 250 gld.

Hij verzekerde dit op twee huizen, 'erve, telinge ende plantagie', te weten zijn 'bouhuys', alwaar hij toen woonde, en zijn 'root panne huys', welke beiden waren gelegen op het dorp Charlois aan de zuidzijde van de kerk, oostelijk belend aan 'het gemeenelantslop ofte het padt', zuid: 'het armen huijs tot Rotterdam', west: Hermen Lenertss. Pors en noord: 'de straet'. Het 'bouhuys' was nog belast met 421 gld., toekomende zijn zoon Jacob Adriaenss. en Jacob Corneliss., als getrouwd hebbende zijn dochter Marijcken Adriaens, kinderen van zijn eerdere huisvrouw Berber Arendsdr. Genoemde Jacob Arienss., wonende in Rhoon, en Jacob Corneliss., wonende in Charlois. compareerden mede.²² Een akte van 12-5-1615 spreekt van Adriaen Jacobsen opt Dorp als crediteur van de desolate boedel van Anthonis Janssen (akte van 8-1-1613).²³ Op 25-5-1616 legde Adriaen Jacobss. opt Dorp, oud ca. 60 jaar, schepen van Charlois, tezamen met de oud-schepen Lenaert Willems. Verschoor, oud ca. 72 jaar, Pieter Ghijs. Cortpenning, oud ca. 70 jaar en de ca. 64 jaar oude Egbert Aertss., allen inwoners van Charlois, een verklaring af over van oudsher onbeheinde gemeenlandsslôppëh tussen de raye (?) van Katendrecht en de sluis van Charlois en dat na gerechtelijke dagvaarding door de dijkgraaf en hoogheemraden van Charlois.²⁴ Uit deze akte zou men kunnen concluderen van Opt Dorp werd beschouwd als een persoon die al heel lang in Charlois woonachtig was en derhalve getuigenis kon afleggen over genoemde sloppen. Op de te Charlois gehouden rechtdag van 28-10-1617 eiste Jan Herpersen van Adriaen Jacobsen opt Dorp de betaling van twee jaren omslag van 3 m. 4 r. land, alsmede betaling van verponding over land in de polder Robbenoord van de jaren 1599 en 1600.²⁵ Op de rechtdag te Charlois van 17-10-1620 eiste Opt Dorp 12 gld. van Jan Janss. I(i)serman vanwege een restant van huishuur. De gedaagde verweerde niet aan de betaling te hebben voldaan omdat hem reparatie aan het huis beloofd was.²⁶ Op de rechtdag van 14-11-1620 trad Adriaen Jacobss. opt Dorp op als gekoren voogd van Maritgen Jacobsdr., weduwe van Jacob Claesz., in haar zaak tegen haar schoonzuster Helena Jansdr., de vrouw van de zich dan in Oost-Indië bevindende Jan Claesz.²⁷ Het is mogelijk dat deze Maritgen Jacobsdr. een zuster van Opt Dorp was. Opt Dorp werd nog in diverse akten in het oudste rechtboek van Charlois (loopt van 1611-1632) vermeld gevonden.²⁸ Blijkens een akte gedateerd 14-4-1624 was Bastiaentgen Bastiaens, de weduwe van Opt Dorp, toen inmiddels hertrouwd met Abraham Corneliss.²⁹



Abraham Corneliss. in 't Velt, inwoner en mede-schepen van Charlois, als getrouwd hebbende Bastiaentge Bastiaensdr., weduwe wijlen Adriaen Jacopss. op 't Dorp, verkocht bij akte van 5-4-1626 aan Arent Maertenss., ambachtsheer van Barendrecht en Schobbelandsambacht, een jaarlijkse losrente van 37 Car. gld. 10 st. over een hoofdsom van 600 gld. Hij verzekerde dit op 'sijn bouwoning daer hij inne woont met erve, bergen en schueren, telingen ende plantagen' op het dorp van Charlois. Dit was belend oost: 'sijn comparants root panne huys of 't gemeenlantsslop', zuid: 'd' armen huys tot Rotterdam', west: Clement Lenertss. en noord: 'de straet'. Deze bouwoning en het rood pannen huis waren belast met een schuld van 250 gld. hoofdgelds ten behoeve van Wouter Hendrickx volgens de brief van 11-6-1614 en nog met 225 gld. toekomende de ca. 12 jaar oude Bastiaen Arentss., weeskind van de voornoemde Adriaen Jacopss., die Bastiaenge Bastiaensdr. Bij vertichting boven 'sijn mont cost, cleeden, reeden, leeren lesen, schrijven ende ander eerlijck exersitie ende eerlijck wtte setten' etc. tot mondige dage of huwelijckse staat daartoe beloofd had. Mede compareerden Cornelis Lenertss., vader van Abraham, Geen Aelbrechss., wonende in Katendrecht, en Euwout Pieterss., wonende te Charlois, en stelden zich als Abraham's borgen.³⁰ Abraham Corneliss. in 't Velt, wonende te Charlois, als getrouwd hebbende Bastiaentge Bastiaens, dochter van Heyndricken Huyge, voor zichzelf, en Heyndrick Wijte Suythouck, als geïnstitueerde voogd over de onbejaarde kinderen van Huyg Bastiaenss, de zoon van Heyndricken Huyge, en hen nog sterk makende en ieder vervangende de bejaarde kinderen van Grietge Bastiaens, dochter van voornoemde Heyndricken Huyge, allen als haar erfgenamen, transporteerden bij akte gedateerd 10-4-1627 aan Eeuwout Pieterss. Dunnebier een huis met erf, boomgaard en beplanting aan 's Heerendijck op Smitshoek in Charlois. Voldaan werd met een schuldbrief ten bedrage van 544 gld.³¹ Dezelfde dag werd de schuldbrief opgemaakt, waarin Heyndricken Huyge, in haar leven inwoonster van Smitshoek werd genoemd. Lauris Crijnen en (de mede-verkoper!) Abraham Corneliss. in 't Velt, mede-schepenen van Charlois, stelden zich als borgen voor Eeuwout Pieterss. Dunnebier.³² In 1627 procedeerde de weduwe van Adriaen Jacobss. opt Dorp met haar broeder en gekoren voogd Lenart Bastiaenss. tegen de erfgenamen van haar overleden man. Jacob Adriaenss. En Jacob Corneliss. Wagemaker, Huybert Janss., als voogd van het weeskind Bastiaen Adriaenss., tezamen vervangende mede-voogd Dirck Pioenen, en overlegden een minuut van de uitspraak van de schepenen van Charlois gedateerd 28 maart.³³ In een akte gedateerd 28-8-1635 legden op verzoek van Abraham Cornelisz. Int Velt en zijn 'schoonsoon' (lees: stiefzoon) Bastiaen Adriaensz. opt Dorp, wonende te Charlois, Jacobus Lansberge, 'medicinen doctor', en Mr. Christiaan Weyts, chirurgijn, beide wonende te Rotterdam, een verklaring af over een kwetsuur omtrent de navel van de inmiddels gestorven Charloissenaar Pleun Adriaensz. Huyser.³⁴

Kinderen uit het eerste huwelijk, volgorde onzeker:

1. *N.N.*, begr. Charlois 1584 (in de kerk).³⁵
2. *Jacob Adriaensz. (Ariensz.)*, woonde te Rhon (1611, 1614), tr. voor 3-3-1611 *Ariaentgen Ariensdr.*, dochter van Arien N.N. en Neeltgen Cornelisdr.
Op 3-3-1611 transporteerden Jacob Adriaensz., wonende in Rhon, als man en voogd van Ariaentgen Ariensdr., en Witte Bastiaensz., wonende op de Hijde, als man en voogd van Neeltgen Ariensdr., aan het achtergelaten weeskind van Cornelis Jacobsz. en Cijtgen Dirx ca. 5 h. en 10 r. in 't Griffioenblock onder Charlois, hen aangekomen bij overlijden van Neeltgen Cornelisdr., moeder van de voornoemde zusters.³⁶
3. *Marijken (Maertgen) Adriaensdr.*, overl. na 3-1-1650 en wellicht voor 1662, tr. *Jacob Cornelisz. Wagemaecker*, woonde te Charlois, begr. Charlois 1662 ('int



cruyswerck' in de kerk).³⁷

Op 22-1-1639 verklaarde Jacob Corneliss. Wagemaker, inwoner van Charlois, 200 Car. gld. schuldig te zijn aan Jan Geritss., weeskind van Gerit Heynen en Crijntgen Jacobs, beiden zaliger. Hij had dit bedrag ontvangen uit handen Claes Roeien en Bastiaen Bastiaenss. Vette, de voogden van het weeskind. Voor deze schuld verbond hij zijn erf of boomgaard aan de noordzijde van de Kerckstraet op het dorp Charlois, alsmede het huis en erf alwaar hij dan woonde, hetwelk aan de oostzijde was belend aan 'den Charloysen Hoogendijck' en westelijk aan 'de Spoye' (= het spui) van Charlois. Op 15-7-1643 was deze schuldbrief door Wagemaker ingelost.³⁸ Jacob Corn(elisz.) Wagemaker komt voor in het in 1644 opgemaakte haardstedenkohier over Charlois.³⁹ Jacob Corneliss. Wagemaker, inwoner van Charlois, transporteerde op 21-5-1644 aan zijn schoonzoon Jacob Joriss. van der Wijck, houtkoper en timmerman te Charlois, een erf met boomgaard en beplanting 'int kerckenblock' aan de zuidzijde van de Kerckstraet aldaar. Dit erf was door Jacques Govertss. voor en vanwege Mr. Aert de Roy van Wagemaker gekocht voor 575 gld., maar dit werd echter door de kinderen van Wagemaker genaast. Deze kinderen gaven vervolgens toestemming om het erf aan genoemde Van der Wijck te transporteren, die was getrouwd met Berber Jacobsdr.⁴⁰ Op 3-1-1650 verklaarde Jacob Corneliss. Wagemaker, inwoner van Charlois, aan zijn vijf kinderen: Cornelis Jacobss., Adriaen Jacobss., Berber Jacobs, getrouwd met Jacob Joriss. van der Wijck, Lentge Jacobs en Sijtgen Jacobs, 500 gld. schuldig te zijn vanwege levering van hout en arbeidsloon 'tot het op bouwen van sijn comparants nieuw huys geleverd ende verdient ende voorts van berekende penningen'. Als zekerheid stelde Wagemaker zijn nieuw getimmerd huis en erf aan de zuidzijde van het dorp Charlois, aan de westzijde belend aan 'de spoye' van Charlois en oostelijk aan 'de straet'. Uit de boven de akte geschreven korte omschrijving van de akte blijkt dat ook Wagemaker's vrouw Maertgen Adriaensdr. nog in leven was.⁴¹ De kinderen en erfgenamen betaalden in 1662 voor het begraven van Jacob Cornelisz. Wagemaker.⁴² Van zijn weduwe is dan geen sprake meer. Een akte van 28-4-1663 spreekt van de erfgenamen van Jacob Cornelisz. Wagemaker, te weten: Berber Jacobs, Cornelis Jacobsen, Leentge Jacobsdr., getrouwd met Isaack Jansen, Sijtge Jacobs en Stijntge Jacobs, getrouwd met Steeven Kuyl (door haar man gemachtigd bij akte voor notaris Jacob Delphius te Rotterdam d.d. 25-4-1663) en de uitlandige Ary Jacobsen (zijn broer Cornelis en zwager Ysaack traden namens hem op). Zij transporteerden voor 250 gld. aan Jan Heyndrixsen van Pelt 3 roeden putse maat erf op Charlois, oostelijk belend aan 'de gemeenlants straet' en westelijk aan de Spuy van Charlois.⁴³

4. N.N., begr. Charlois 1596 (in de kerk).⁴⁴

Kinderen uit het tweede huwelijk, volgorde onzeker:

5. wellicht: *Leendert Adriaensz. opt Dorp*, schepen van Charlois (1627).
Hij werd slechts in 1627 als schepen van Charlois vermeld gevonden. Verder kon ik hem in de Charloisse archivalia niet meer traceren.
6. *Maritge Ariensdr.*, overl. voor 3-5-1662, tr. voor ca. 1625 *Cornelis Louwen Welgheboore* alias *Cleermaecker*, geb. ca. 1596, boer en timmerman (ook kleermaker?) te Oost-IJsselmonde, heilige geest- en armmeester van IJsselmonde (1630), overl. 1659, zoon van



Laurens Adriaen Aertsz., boer in Dirk Smeetsland in West-IJsselmonde, en Maritge Hermansdr.

Dit echtpaar is uitgebreid behandeld in het boek *Geschiedenis en genealogie van de families Hordijk, deel II*.⁴⁵

7. *Neeltje Ariensdr. op(t) Dorp*, uit Charlois, overl. na 1663, tr. wellicht te Charlois ca. 1625 *Jacob Ariensz. Nuchteren (Nugteren)*, ged. Ridderkerk 14-10-1601, boer, diaken (1634), heemraad (1648,1649), ouderling (1651,1656,1662,1663) te Ridderkerk, waarsman van Oud-Reyerwaard (1644-1646), overl. tussen 17-8-1662 en 30-5-1663, zoon van Adriaen Adriaensz. Nuchteren de jonge (later genaamd de oude), boer, ouderling te Ridderkerk, en Mariken Jacobsdr.

Dit echtpaar is uitgebreid behandeld in de uitgave: *Geslachten van het eiland IJsselmonde, deel 5*.⁴⁶

8. *Dirck Ariensz. opt Dorp*, Volgt III.

Kind uit het derde huwelijk:

9. *Bastiaen Adriaensz. (Arentsz.) opt Dorp*, geb. ca. 1614, woonde te Charlois (1635), overl. na 28-8-1635.³⁴

Op 20-6-1646 kreeg ene Bastiaen Arinsen opt Dorp door de erfgenamen van Aert Dirksen een boerderij 'op ten heuvel (hueuel) van 's Heerendijck' in West-Barendrecht of Carnisse getransporteerd.⁴⁷ Het is de vraag of deze persoon identiek was met de Bastiaen opt Dorp uit Charlois. Zeer waarschijnlijk was de koper identiek met de Barendrechtenaar Bastiaen Ariensz. die zich naar situering van zijn boerderij Verheul of Voorheul ging noemen. Hij was een zoon van het Barendrechtse boerenechtpaar Adriaen Pleunen en Lijsbet Bastiaensdr.⁴⁸

III. *Dirck Ariensz. opt Dorp*, geb. ca. 1600, j.g. van Charlois, wonende Ridderkerk (1626), boer op Slikkerveer in Nieuw-Reyerwaard onder Ridderkerk, diaken (1630), ouderling (1639), heemraad (1646, 1647) van Ridderkerk, waarsman van Nieuw-Reyerwaard (1641-1643), overl. tussen 30-11-1648 en 6-6-1650, tr. 1^e Ridderkerk (1e gebod 8-3) 29-3-1626 *Adriaentjen Huygensdr. (Meyntgen)*, ged. Ridderkerk 18-6-1589, j.d. van Ridderkerk (1626), overl. voor 20-12-1634, dochter van Huych Jansz. Meyntgen, boer te Slikkerveer, heemraad, ouderling van Ridderkerk, en Adriaentje Bastiaensdr.,⁴⁹ tr. 2^e Ridderkerk (Ie gebod 3-6) 24-6-1635 *Annetje Hendricksdr. Cranendonck*, geb. Katendrecht ca. 1615, j.d. uit Charlois (1635), weduwe wonende Ridderkerk (1652), overl. tussen 11-4-1689 en wellicht 29-4-1713, dochter van Hendrick Gerritsz. Cranendonck, boer te Katendrecht, kerkmeester van Charlois, en Hilletje Teunisdr.; Annetje tr. 2^e Ridderkerk 7-7- 1652 *Jacob Leendertsz. Slickerveer*, geb. waarschijnlijk Rijsoord ca. 1624/1628, j.m. van en wonende Ridderkerk, heemraad, diaken, ouderling van Ridderkerk, overl. tussen 27-8-1662 en 7-7-1663, zoon van Leendert Aryensz. Slickerveer, ouderling te Ridderkerk, en Swaentje Jansdr.⁵⁰

Jan Huygensen, wonende onder de heerlijkheid van Strijen, en Joris Huygen, wonende onder Mijnsheerenland van Moerkerken, transporteerden op 15-6-1626 aan Dirck Arense 3 m. in Nieuw- Reyerwaard, 'zoo in de wooninge daer den cooper op woonachtich is als in Huych Arensz. 25 mergen'. Dit land was hen (allen) aanbestorven bij dode van hun vader respectievelijk schoonvader Huych Jansz. Meyntgens. De betaling geschiedde volgens een met hun moeder/



schoonmoeder aangegaan akkoord van 11-6-1626.⁵¹ Adriaentgen Huygens deed op 5-7-1626 belijdenis te Ridderkerk.⁵² Wellicht was Opt Dorp identiek met de Dirck Aryensse die op 9-12-1629 werd gekozen en op 1-1-1630 werd bevestigd als diaken te Ridderkerk. Vermoedelijk was hij dan ook dezelfde als de naamgenoot die aldaar in december 1638 tot ouderling werd verkozen en op 1-1-1639 als zodanig werd bevestigd.⁵³ Op 20-12-1634 compareerden voor de weeskamer te Ridderkerk enerzijds Dirck Ariensz., weduwnaar van Adriana Huygendr., en anderzijds Jan Huygensz., als oom en bloedvoogd van de twee nagelaten weeskinderen van Adriana bij Dirck: Huych Dirckz., oud 6 jaar en de 4 jaar oude Stijntgen Dirckdr. Vader Dirck zou in de boedel blijven zitten, bestaande uit o.a. een 'wooninge, berch en schuijer' met de daarbij behoren 9 m., 'zoo int huysweer als in Huych Ariensz. 25 mergen' en nog 3 m. 'bruyckweer daarmede gemeen leggende' met 'het gesaeyde daer op te velde staende', inboedel, paarden, koeien, jonge beesten, bouwgereedschappen, goud, geld etc. Dirck zou hiervoor zijn twee kinderen tot de leeftijd van zeventien jaar naar behoren moeten opvoeden en vervolgens aan elk van hen duizend ponden uitreiken, terwijl hen ook de opbrengst van de verkoop van de kleding van hun moeder zou toekomen. Als zekerheid voor deze betalingen stelde Dirck zijn boerderij met toebehoren.⁵⁴ Dijkgraaf Aryen Aryensz. Baes, inwoner van Ridderkerk, transporteerde op 11-5-1637 aan Dirck Ariensz. 1 m. 300 r. in Nieuw-Reyerwaard in 'Cornelis Sijmons. zes mergen' als zijnde de 23e hoeve.⁵⁵ In het in 1638 opgestelde kohier der 200e penning over Ridderkerk werd Dirck Ariensz. Aangeslagen over een bedrag van 1500 ponden,⁵⁶ terwijl hij dat jaar in het haardstedenkohier voor twee schoorstenen werd aangeslagen.⁵⁷ In 1644 bleek blijkens het kohier der 200e penning het vermogen van Dirck te zijn aangegroeid tot 3000 ponden,⁵⁶ terwijl hij weer voor twee haardsteden werd aangeslagen.⁵⁷ Een akte gedateerd 2-12-1645 spreekt van Dirck Arens op 't Dorp en Dirck Jan Joris, beiden wonende onder Ridderkerk, als bloedvoogden van de weeskinderen van Pioen Ploene Verschoor, wiens weduwe dan Pietertge Pieters is.⁵⁸ In mei 1646 stierf op Slikkerveer Joris Bastianen en van 3-6-1646 dateert de inventaris van diens nagelaten boedel, kennelijk opgesteld op aangeven of in het bijzijn van Dirck Aryenss. opt Dorp en (diens schoonzuster) Meyntgen Huygen, een nichtje (oomzegger) van de overledene. Onder de schulden is genoteerd: 'compt Dirck Aryenss. opt Dorp over verteerde kosten beyde overledene t' sijnen huysse verteert £ 123-10'.⁵⁹ Gezien de aanzienlijke som gelds kan het zijn dat de overledene ten huize van Opt Dorp woonde. Dirck Aryenss. opt Dorp, oud 48 jaar, attesteerde in een akte van 10-6-1648 ten verzoeken van Ds. Hermen Celosse, predikant te Ridderkerk, over een gebeurtenis ten huize van Pouwels Aryenss. Kraenendonck te Ridderkerk op de voorgaande zondag voor twee weken.⁶⁰ Joris Huygen, wonende in Mijsheerenland, als getrouwd hebbende Maertgen Huygendr., voor hem zelf, en nog als voogd van de nagelaten weeskinderen van zaliger Adriaentgen Huygendr., en Tonis Cornelis Maertensen, als voogd, Jan Jansen, voor zich zelf, en als mede voogd over de nagelaten weeskinderen van zaliger Jan Huygen, allen elk voor een derde part erfgenamen van hun zuster/'moeije' (tante) Meyntgen Huyge, transporteerden bij akte van 30-11-1648 voor 1800 Car. gld. aan Dirck Aryenssen opt Dorp, oud-heemraad van Ridderkerk, 3 m. in Nieuw-Reyerwaard op Slikkerveer. Dit land lag zowel in het huisweer van Opt Dorp als in de hoeve genaamd 'Huych Aryenssen 25 mergen'. Dit land was tijdens haar leven met toestemming van haar voogd Joris Huygen aan Opt Dorp verkocht.⁶¹ Annitgen Henricxx Kraenendonck, weduwe van Dirck Aryens op Dorp, wonende op Slikkerveer onder de jurisdictie van Ridderkerk, geassisteerd met haar broer Aryen Hendricxz. Kraenendonck, wonende in Charlois, en Dirck Dircksz. van der Linde, wonende onder de jurisdictie van Strijen, haar zwager, enerzijds, en Jacob Aryen Nuchteren, wonende onder Ridderkerk, en Cornelis Louwen, wonende onder West-IJsselmonde, als behuwde ooms en testamentaire voogden over de nagelaten weeskinderen van voornoemde Dirck op Dorp,



anderzijds, vertichtten op 6-6-1650 de boedel. Annitgen zou in de boedel blijven zitten en daarvoor diende zij aan Op Dorp's twee voorkinderen: Huych Dircxz. en Stijntje Dircxdr. 700 Car. gld. uitreiken. Aan hun zes gemeenschappelijke kinderen: Aryen, 12 jaar, Ariaentgen, 10 jaar, Tonis, 8 jaar, Barber, 6 jaar, Henrick, 4 jaar, en Dirck, 1 jaar oud, moest zij gezamenlijk 2100 Car. gld. uitkeren, terwijl deze kinderen door haar naar behoren dienden te worden grootgebracht tot de leeftijd van 18 jaar. Annitge ondertekende de akte als 'Annyge Heyndrycsen Cranendonck'.⁶² In het kohier van de 200e penning van Ridderkerk over 1652 staat het volgende opgetekend: 'Dirck Aryenss. wed.e nu Jacob Lenertss. op 3000 £ ende vermits het goeden van de twee voorkinderen nu op 2500 £'.⁵⁶ Jacob Lenertsen Slickerveer, inwoner van Ridderkerk, als getrouwd hebbende Annitgen Henricx, die eertijds weduwe was van Dirck Aryenss. op Dorp, transporteerde op 4-2-1655 voor een bedrag van 4500 car. gld. aan Jan Quirijnen (Huyser), wonende te Krimpen op te IJssel, ca. 9 m. zo weide- als zaailand met de 'woninge, schuyre, bergen, keete' etc. op Slikkerveer, strekkende van de tee van de dijk tot de Kievitswech. De helft van dit bedrag werd in contanten voldaan.⁶³ Op 12-2-1655 compareerden Slickerveer en zijn vrouw Annitgen, eertijds weduwe van Dirck Aryenss. op Dorp. Alvorens 'geremmiteert hebbende van de benifitiën van haerluijden huwelicxvoorwaarden tussen haerluyden beyde gemaect' bevrijdden zij de voornoemde boerderij met landerijen van eventuele erop rustende lasten en als zekerheid hiervoor stelden zij 3 m. zaailand op Slikkerveer in Nieuw-Reyerwaard, strekkende vanaf de Zeedijck tot aan het land van Aryen Quirijnen Huyser de jonge, alsmede nog 1½ m. weideen zaailand aan de Kievitswech in Nieuw-Reyerwaard genaamd 'het elsenbos'.⁶⁴ Jacob Lenertss. Slickerveer, ouderling te Ridderkerk, als getrouwd hebbende Annitgen Henricx Kraenendonck, eertijds weduwe van Dirck Aryenss. op Dorp, aan de ene zijde, en Jacob Aryenss. Nuchteren, als 'behouwt oom' en testamentaire voogd van de nagelaten weeskinderen van Annitgen en Op Dorp: Aryen, Ariaentgen, Tonis en Barbara Dircx, mede present, en van Henrick en Dirck Dircxs., ter andere zijde, compareerden op 27-8-1662 voor de notaris te Ridderkerk. Hoewel volgens contract hun moeder Annitgen haar kinderen bij de leeftijd van 18 jaren hun deel van 2100 Car. gld. had moeten uitreiken, kwamen Slickerveer en zijn vrouw nu met de kinderen 'omme sonderlinge redenen' overeen om dit geld 'noch eenige jaeren tot wederseggen onder hen sullen mogen houden'. Onderwijl zouden de kinderen die al boven de 18 jaren waren gekomen 'haer vrijen uyt ende inganck mitsgaders kost, dranck, slaepen, wassen ende wringen' ten huize van Slickerveer hebben. Aryen en Ariaentgen op Dorp zetten hun handmerkje onder de akte; Anthonis en Barbar op Dorp plaatsten hun handtekening.⁶⁵ Annetie Hendricx, weduwe van Jacob Leendertsen, en haar zoon Ary Dircksen op t Dorp, beiden gezond, testeerden op 11-4-1689 rond de klok van twee uur te Ridderkerk. Annetie vermaakte aan zoon Ary het levenslange gebruik van 3 m. 3 h. land, waarvan 3 m. op Slikkerveer waren gelegen. Na zijn dood zou dit land vererven op de kinderen van Annetie. Zij benoemde deze kinderen of hun erfgenamen tot haar universele erfgenamen. Bij kinderloos en ongehuwd vooroverlijden van Marike Teunisdr., nagelaten dochter van (haar zoon) Teunis Dircxsen en Willemtie Pieters, zou haar erfdeel van haar grootmoeder komen aan Annetie's kinderen en verdere erfgenamen. Ary op t Dorp benoemde zijn moeder tot universele erfgenaam. Voogden over de minderjarigen zouden 'de naaste van den bloede' zijn. Beiden ondertekende de akte.⁶⁶ Blijkens een hierna nog te behandelen akte van 29-4-1713⁶⁷ zal Annetje Cranendonck toen niet meer in leven zijn geweest.

Kinderen uit het eerste huwelijk:

1. *Huych Dircksz. op(t) Dorp*, ged. Ridderkerk 17-9-1628 (get. Jacob Aryensse), innocent (1655), woonde op Zevenbergen onder Oost-IJsselmonde (1675), overl. na 13-3-1675.



Jacob Willemss. Leenheer, inwoner van Ridderkerk, verklaarde bij akte van 24-2-1655 1000 Car. gld. schuldig te zijn aan Huych Dircxsen, nagelaten wees van Dirck Aryenss. op Dorp en Ariaentgen Huyge, zijn vader en moeder. Het geleende geld had hij ontvangen uit handen van de schout van Ridderkerk en Jacob Aryenss. Nuchteren, als voogd van vaderszijde van Huych. Deze schuldbrief was op 23-4-1659 ingelost.⁶⁸ Baerthout Jacobss. Bornwater, bakker te Ridderkerk, verklaarde op 25-3-1656 440 car. gld. schuldig te zijn aan Huych Dircxsen, nagelaten meerderjarige innocent zoon van Dirck Aryenss. op Dorp. Dit geleende geld had hij ontvangen uit handen van de schout van Ridderkerk en Jacob Nuchteren, als de voogd van Huych.⁶⁹ Jacob Aryenss. Nuchteren, oudheemraad van het dorp Ridderkerk, verklaarde bij akte van 28-4-1659 aan 'sijnen neve' Huych Dircxsen op Dorp, 'innocente weese' van Dirck Aryenss. Op Dorp, 1000 Car. gld. schuldig te zijn. Deze lening verzekerde hij op zijn 'woning, berge, schuyre, keete, boomgaert ende gevolge van dien' in Oud-Reyerwaard met nog 7 h. weiland aldaar.⁷⁰ Blijkens een hierna nog te behandelen akte van 13-3-1675 woonde Huych toen op Zevenbergen onder Oost-IJsselmonde." Zijn verdere levensloop heb ik niet kunnen achterhalen.

2. *Christina (Stijntgen) Dircksdr. op(t) Dorp*, ged. Ridderkerk 27-10-1630, innocent, overl. na 13-3-1675.
Aryen Pleunen Velthoen, wonende aan de Pietercelydijck onder de jurisdictie van Ridderkerk, verklaarde op 11-2-1655 1049 Car. gld. n.a.v. een lening schuldig te zijn aan Stijntgen Dircx, 'innocente wese' van zaliger Dirck Aryenss. op Dorp en Ariaentgen Huygen, haar vader en moeder. Dit bedrag had hij ontvangen uit handen van de schout van Ridderkerk als oppervoogd van 's Heren wege en in bijzijn van Jacob Aryenss. Nuchteren, als voogd van vaderszijde. Verwezen is naar de afgesloten rekening op 4-2-1655 door de in Mijnsheerenland woonachtige Joris Huygen als voogd van moederszijde.⁷²
Aelbert van Breevelt, schout van Ridderkerk, verklaarde op 25-3-1656 440 car. gld. schuldig te zijn aan Stijntgen Dircx, innocent dochter van zaliger Dirck Aryens op Dorp. Hij verklaarde deze geleende som gelds uit handen van haar voogd Jacob Nuchteren te hebben ontvangen.⁷³ Stijntjen Dirckx op 't Dorp deed op 25-3-1671 (tezamen met o.a. haar toekomstige zwager Teunis Ariensen van der Wiel en ondanks dat zij kennelijk niet geestelijk volwaardig was) belijdenis te Ridderkerk.⁷⁴ Huygh Dircxsen op t Dorp, wonende op Zevenbergen onder Oost-IJsselmonde, en Theunis Ariensen, getrouwd hebbende Ariaentge Dircx op Dorp, als gestelde voogden bij den hove en hoge vierschaar van Zuid-Holland (bij appointement d.d. 19-5-1670) over het nagelaten weeskind van Dirck A. op 't Dorp, respektievelijk hun vader en schoonvader, genaamd Stijntgen Dircx op t Dorp, transporteerden op 13-3-1675 aan Pieter van Gilst, secretaris van Ridderkerk, een rentebrief van 440 Car. gld. gedateerd 25-3-1656 ten laste van schout Aelbert van Breevelt en in speciaal verhypothecueerd op diens huis. Voldaan werd met een kontant bedrag van 220 gld.⁷¹

Kinderen uit tweede huwelijk:

3. *Hendrick Dircksz.*, ged. Ridderkerk 18-5-1636, overl. wellicht tussen 7-3-1638 en 11-3-1646.
4. *Arien (Ary) Dircksz. op(t) Dorp*, ged. Ridderkerk 7-3-1638, overl. (3 gld. impost betaald Ridderkerk 18-5) 1712.



Hij testeerde op 11-4-1689 met zijn moeder te Ridderkerk, die hij tot zijn universele erfgenaam benoemde.⁷⁵ Zijn lijk werd voor de gaarder aangegeven door zijn zwager Blaes Goosensen Bom. Op welke wijze Op Dorp en Bom zwagers waren is mij nochtans niet duidelijk geworden. Arie is kennelijk nooit getrouwd geweest en heeft in elk geval geen wettige kinderen nagelaten.⁷⁶

5. *Ariaentje Dircksd. op(t) Dorp*, ged. Ridderkerk 22-1-1640, j.d. van en won. Ridderkerk (1664), weduwe wonende onder Ridderkerk (1670), wellicht overl. voor 29-4-1713, tr. 1e Ridderkerk (otr. aldaar 3-5) 18-5-1664 *Gerard (Geerid) Dircksz. Meulendijck*, ged. Ridderkerk 11-9-1639, j.m. van en wonende te Ridderkerk (1664), overl. (na 17-3) 1669, zoon van Dirck Goosensz. en Ieckje (legen) Pietersdr.,⁷⁷ tr. 2e Ridderkerk (otr. 15-2, attestatie vertoond van Hendrik Ido Ambacht 5-3) 9-3-1670 *Teunis Ariensz. van der Wiel*, ged. Hendrik Ido Ambacht 18-9-1633, j.m. van en wonende te Hendrik Ido Ambacht (1670), vlasboer te Ridderkerk (1680), kerkmeester (1677), heemraad (1678-1680) van Ridderkerk, overl. voor 22-4-1682, zoon van Arien Piet Ookeren en Geertge Pietersdr. Geerit Dircksen Meulendijck deed op 30-6-1660 belijdenis te Ridderkerk⁷⁸ en Ariaentjen Dirckx op 't Dorp aldaar op 21-12-1661.⁷⁹ Haar tweede echtgenoot deed dit aldaar 25-3-1671.⁷⁴

Gerrit Dirckss., wonende omtrent de korenmolen onder de jurisdictie van Ridderkerk, toekomstige bruidegom, geassisteerd met zijn broer Goosen Dirckss., enerzijds, en Ariaentgen Dirckx op Dorp, toekomstige bruid, wonende te Ridderkerk, geassisteerd met haar moeder Annitgen Henricx, weduwe van Dirck Aryenss. op Dorp, anderzijds, maakten op 3-5-1664 voor de notaris te Ridderkerk akte van huwelijksvoorwaarden. Zij zouden elk goederen in het huwelijk brengen volgens een door hen ondertekende inventaris. Bij kinderloos vooroverlijden van de bruidegom zou diens weduwe de helft van zijn goederen verkrijgen; bij kinderloos vooroverlijden van de bruid zouden haar ingebrachte goederen komen aan haar erfgenamen ab intestato, terwijl de winsten en verliezen in het huwelijk door de echtelieden elk voor de helft gedragen zouden worden. Alle betrokkenen ondertekenden de akte.⁸⁰ In de haardstedenkohieren van Ridderkerk over 1665 en 1666 werd Gerrit Dircksz. Molendijck aangeslagen voor twee haardsteden met een oven.⁵⁷ Arnoldus van Os, wonende te Rotterdam, transporteerde op 7-5-1668, met procuratie van de in 's-Gravenhage woonachtige heer Jacob van der Meer, voor een bedrag van 1250 Car. gld. aan Gerrit Dircksen Molendijck, inwoner van Ridderkerk, 2½ m. in Oud-Reyerwaard in 'het Duyfhuysblock'.⁸¹ Dezelfde dag verklaarde Molendijck 350 Car. gld. schuldig te zijn aan juffrouw Maria Braets, weduwe van de heer Jan Palm te Dordrecht. Voor deze lening stelde hij de 2½ m. als zekerheid.⁸² Tevens transporteerde Molendijck die dag voor 200 Car. gld. aan Aert Pieterss. Ruyter te Ridderkerk 2 h. 25 r. in het 'Geerblock' in Oud-Reyerwaard.⁸³ Op 17-3-1669 liet het echtpaar Meulendijck-Opt Dorp hun jongste kind te Ridderkerk dopen, maar in de loop van dat jaar moet hij zijn gestorven. Theunis Ariensz. van der Wiel, kerkmeester van Ridderkerk, stelde zich bij akte van 10-3-1677 met de schout en heemraden van Ridderkerk en met de waarsman en penningmeester van Oud-Reyerwaard als borg voor hetgeen Haduwij Cornelis Boersdochter, collecteur wonende bij de Ridderkerkse korenmolen, tot laste had van de mede aldaar wonende Pieter Pleune Gelder. Het ging o.a. over huur van vlas.⁸⁴ De Heer Ad(riaen) van Hogeveen, 'wtten achte der stadt Dordrecht', transporteerde op 12-11-1678 voor 260 Car. gld. aan Teunis Ariens van der Wiel, heemraad van Ridderkerk, 300 r. 'noorts' met 'het gorseken ofte aenwas' daartegen gelegen voor Oud-Reyerwaard en gemeen liggend met Van der Wiel.⁸⁵ De ziek te bed liggende Teunis Arienss. van der



Wiel, heemraad van Ridderkerk, en de redelijk gezond zijnde Ariaentie Dirckx op 't Dorp, echtelieden wonende aan den Molendijck onder Ridderkerk, maakten op 11-12-1680 rond 10 uur 's avonds een mutueel testament. De langstlevende zou hun nog onmondige kinderen moeten opvoeden etc. en bij meerderjarigheid aan elk van hen 50 Car. gld. uitreiken. Bij haar vooroverlijden zou haar man haar twee voorkinderen uit haar eerste huwelijk met Gerrit Dircxe Molendijck: Hillitie en Dircxe Gerrits, naar behoren moeten grootbrengen en eveneens aan elk van hen 50 Car. gld. uitreiken vanwege hun moeders goederen en legitieme portie. Volgens de testamentaire dispositie kwam de twee voorkinderen ook al 300 Car. gld. toe als vaderlijke erfportie. Bij vooroverlijden van de gezamenlijke kinderen zou alles komen aan de langstlevende der echtelieden zonder dat deze een inventaris van de boedel behoefde te overleggen. De langstlevende zou tevens voogd over de minderjarigen zijn. Beiden ondertekenden de akte.⁸⁶ In een akte van 25-4-1682 is sprake van de weduwe van Teunis Ariensen van der Wiel als belender in Oud-Reyerwaard.⁸⁷ In het in 1680 opgemaakte kohier van de huishoudens te Ridderkerk valt het volgende te lezen over het echtpaar Van der Wiel-op 't Dorp: 'Teunis Arijensz. van der Wiel en sijn huysvrouw behelpen haer met vlassen en komen sooberlijck met haer ses kleyne kinderen aan de kost'.⁸⁸

6. *Anthonis (Teunis) Dircksz. op(t) Dorp*, ged. Ridderkerk 13-10-1641,⁸⁹ j.m. van en wonende te Ridderkerk (1673), overl. voor 1680, tr. IJsselmonde (otr. Ridderkerk 8-4 en aldaar bescheid gegeven om te IJsselmonde te tr. 23-4) 1673 *Willemptje Pietersdr. Cranendonck*, j.d. van Barendrecht, wonende te IJsselmonde (1673), begr. IJsselmonde 1681 (in de kerk), dochter van Pieter Bastiaensz. Cranendonck, wellicht boer, achtereenvolgens te Charlois, West-IJsselmonde en West-Barendrecht, waarsman van Varkensoord en Karnemelksland, en Lijntje Willemsdr. Verduyn;⁹⁰ Willempyje tr. 2e voor 1680 Bastiaen Pietersz. Sevenbergen, geb. wellicht ca. 1638, laagheemraad van Oost-IJsselmonde (1687-1689), penningmeester van Varkensoord en Karnemelksland (1687-1691), begr. IJsselmonde 2-12-1718, zoon Pieter Ariensz. Sevenbergen en Jaapje (Jacobje) Huyge.⁹¹
Op 21-12-1667 deed Teunis Dircksen op 't Dorp belijdenis te Ridderkerk.⁹²
Teunis Dircksen op 't Dorp en zijn vrouw Willemken Pieters Cranendonck vertrokken op 23-6-1673 vanuit Ridderkerk naar IJsselmonde.⁹³

Kind: *Mary (Marike) Theunisdr. op Dorp*, geb. wellicht IJsselmonde rond 1675, weduwe wonende onder Hendrik Ido Ambacht (1721), overl. na 1721, tr. Ie *Hendrick Dircksz. van Es*, tr. 2e Rijsoord (otr. aldaar en hij impost pro deo Ridderkerk 31-10 en otr. Hendrik Ido Ambacht) 16-11-1721 *Thomas van den Berg*, weduwnaar wonende te Rijsoord (1721); Thomas tr. Ie voor 22-2-1705⁹⁴ Geertruy van Weyntjes.
Mary werd op 11-4-1689 genoemd in het testament van haar grootmoeder Annetie Hendricx (Cranendonck).⁷⁵ De trouwakte van haar eerste huwelijk werd tot op heden niet gevonden. Bij haar tweede huwelijk werd zij in de ondertrouwakte te Rijsoord Mary genoemd. In het gaarderboek van Ridderkerk heette zij echter Neeltje. Zij komt in een transportakte van 29-4-1713 niet voor onder de kinderen en kleinkinderen van haar grootmoeder Annetje Hendriksdr. Cranendonck, die vier zevende parten bezaten van een perceel land op Slikkerveer.⁷⁶ Misschien had zij een aandeel in de resterende drie zevende parten.



7. *Barbara (Barber(tje)) Dircksdr. op(t) Dorp*, ged. Ridderkerk 27-9-1643 (get. Marighen Ariens), weduwe wonende in 't Ambacht (Hendrik Ido Ambacht) (1706), overl. na 29-4-1713, tr. Ie Ridderkerk (otr. aldaar 2-3) 7-4-1669 *Theunis Aertsz. (Ariensz.) (jonge) Ruyter*, weduwnaar wonende bij den Oostendam (1669), woonde omtrent den Oostendam op de grens van Ridderkerk en Hendrik Ido Ambacht (zeker in de periode 1682-1686), onder Hendrik Ido Ambacht (1698-1700), landgebruiker in Oud-Reyerwaard, overl. Tussen 22-7-1700 en 1706, wellicht zoon van Aerdts Pietersz. Ruyter, woonde bij de Ridderkerkse korenmolen (1642)⁹⁵ en Cornelia Aris.; Theunis tr. Ie voor 1667 Neeltjen Jansdr. Barbara, tr. 2e (otr. Ridderkerk 10-1 en bescheid gegeven op Hendrik Ido Ambacht 27-1) 1706 *Gerrit(h) Jansz. Staes*, ged. Ridderkerk 22-10-1645, j.m. van Ridderkerk (1677), weduwnaar wonende Ridderkerk (1706), boer te Slikkerveer onder Ridderkerk, heemraad (1678, 1679, 1682, 1690, 1694, 1706, 1713), ouderling (1700) van Ridderkerk, overl. na 7-6-1714, zoon van Jan Gerritsz. Staes en Annighie Willemsdr. van (den) (N)Es; Gerrit(h) tr. Ie Ridderkerk 6-11-1677 Lijntje Ariensdr. Calis, weduwe van Wouter Cornelisz. Lewenburgh. Barber Dirckx op 't Dorp deed op 30-6-1660 belijdenis te Ridderkerk.⁹⁶ Van aldaar vertrok zij op 19-4-1669 als huisvrouw van Theunis Aerdsen met attestatie naar Oostendam.⁹⁷ Op een op 12-7-1689 aangelegde lidmatenlijst van Hendrik Ido Ambacht staan Teunis Ariense jonge Ruyter en Barber Dirks vermeld onder het hoofd: 'van agteren op den dam'.⁹⁸ Pieter Aryensen van der Leet (lees: Leer), wonende omtrent den Oostendam 'aen den hoeck van de droogenwaeldijck' onder de jurisdictie van Ridderkerk, transporteerde op 20-4-1667 voor 350 gld. aan Teunis Aertsen Ruyter de helft in een buitendijks gelegen huis en erf op de scheiding tussen de jurisdicties van Ridderkerk en Hendrik Ido Ambacht.⁹⁹ Op 23-4-1667 transporteerde Thonis Aertsen, weduwnaar en mede-erfgenaam van Neeltje Jans, aan haar mede-erfgenamen Leendert Ryers van de Lindt en Bastiaen Cornelis Bijkerck de helft in 1 m. 175 r. zaailand 'aen den leeghkay' omtrent de watermolen in Hendrik Ido Ambacht, welke door Neeltje waren nagelaten.¹⁰⁰ Ary Gerrits, wonende onder West-IJsselmonde, en Willem Gerrits, wonende aan den Hordijck onder 't volgerland van Barendrecht, kinderen van Gerrit Arien Gielen, transporteerden bij akte van 25-4-1682 voor 250 Car. gld. aan Teunis Aertse Jonge Ruyter, wonende op den Oostendam 'op het verscheijt' van Ridderkerk en Hendrik Ido Ambacht, 1 m. 150 r. in Oud-Reyerwaard, gemeen liggend met 1 m. 150 r. van de Heilige Geest ter Groote Kerke binnen Dordrecht. Aan de westzijde was dit land belend aan (zijn schoonzuster) Teunis Ariensen van der Wiels weduwe.¹⁰¹ Op dezelfde dag kreeg Jonge Ruyter van Pieter Hendrickxe Pieterman, getrouwd met de weduwe van Jan Nuchteren en wonende aan den Grasdijck onder Ridderkerk, nog een perceel van 1 m. 150 r. in Oud-Reyerwaard en nog een perceel van 1 m. 334 r. aldaar in 'het Duyfhuys ses mergen 136 roeden', als zijnde de 64e hoeve in het dorpskohier, met nog 5 h. 50 r. aan den noordzijde van de thiende wegh, overgedragen. Hij voldeed 320 Car. gld. kontant van de koopsom van 1020 Car. gld. Bij de koop nam hij een hypotheekbrief over, die op 26-12-1669 was opgemaakt ten behoeve van sinjeur Cornelis van Aelst.¹⁰² Op 9-5-1686 kreeg Teunis Aertse Jonge Ruyter voor 330 Car. gld. 1 m. 360 r. in 't duyfhuys' in Oud-Reyerwaard overgedragen van de op Alblasserdam woonachtige Cornelis Andriesse, die mede transporteerde voor de aldaar wonende Philips van Joingeren.¹⁰³ De erfgenamen van Neeltjen Ariens van der Leer en van het weeskind van Cornelis Jansse Kooy droegen op 9-11-1686 een huis met schuur en melioratie van dijkerf aan de waalkant omtrent de Oostendam onder Ridderkerk over aan Teunis Aertsen



Jonge Ruyter, wonende 'opt verscheyt' van den Oostendam. Hij betaalde er 260 Car. gld. voor.¹⁰⁴ Teuntie Emondten de Kunst, weduwe van Willem Aertse Ruyter, C(ornelis) C(ornelissen) Ruyter en Cornelis Huige de Jonge, als voogden over de nagelaten kinderen van Grietie A(ertse) Ruyter, transporteerden op 1-5-1698 aan de onder Hendrik Ido Ambacht wonende Thonis Aertse Ruyter 424 r. in Oud- Reyerwaard, gemeen liggend met het Heilige-Geesthuys ter groote kercke tot Dordrecht. Hij betaalde er 400 Car. gld. voor 840 Car. gld.¹⁰⁵ kreeg de onder Hendrik Ido Ambacht wonende Thonis Aertse Ruyter door de heer G(er)r(i)t. de Vries, 'in de outraet der stad Dordrecht', 1 m. 200 r. in Oud-Reyerwaard overgedragen.¹⁰⁶ In het kohier der huishoudens te Ridderkerk over 1680 staat Gerrits Staes als volgt met zijn eerste vrouw geboekt: 'Gerrit Jansse Staes en zijn huysvrouw geneert hem met de landbouwerij met een dienstboden'.¹⁰⁷ Vrouwe Diliana Grijph gebooren van Valckesteyn, als last en procuratie hebbende van haar man joncker Willem van der Duyn 'jegenwoordigh in kruysnacht' (krijgsmacht?), transporteerde op 22-4-1676 voor 600 Car. gld. aan de te Ridderkerk Gerrit Jans Staes 1 m. met het daarop staande huis op Slikkerveer. Dit land zou moeten worden afgekaveld van Diliana's perceel van 11 m.¹⁰⁸ Gerrit Jansen Staes, heemraad van Ridderkerk, en Lijntie Ariens Kalis, echtelieden wonende onder de jurisdictie van Ridderkerk, maakten op 24-10-1678 aldaar een mutueel testament. Hij ondertekende; zij plaatste haar merkje.¹⁰⁹ Bij akte van 1-4-1690 transporteerde Pieter van Gilst, schout en rentmeester van Ridderkerk, uit naam van juffrouw Deliana Maria van der Duyn gebooren Grijp van Valckesteyn, aan Gerrit Janse Staes, heemraad van Ridderkerk, ca. 10 m. Dit land was belend aan land van Staes en vormt het restant van Deliana's oorspronkelijke perceel van 11 m. Hij betaalde 2000 Car. gld. contant van de koopsom van 4000 gld.¹¹⁰ Dezelfde dag verklaarde Staes 2000 Car. gld. schuldig te zijn aan Deliana¹¹¹ en ook droeg Staes die dag nog 4 m. in Nieuw-Reyerwaard achter Slikkerveer voor 1200 Car. gld. over aan de Ridderkerker Gerrit Pieterse Lijster.¹¹² Bij akte van 27-5-1694 transporteerde heemraad Staes aan voornoemde Lijster nog een perceel van 1 m. 350 r. in Nieuw-Reyerwaard, waarvoor hij 500 Car. gld. ontving.¹¹³ In een akte van 21-6-1700 trad Gerrit Janse Staes op als ouderling van Ridderkerk.¹¹⁴ Voor 506 Car. gld. transporteerde heemraad Gerrit Janse Staes op 1-5-1706 aan de te Ridderkerk woonachtige Cornelis Janse Oudijn een huis met schuur en melioratie van dijkerf omtrent den Oostendam, alsmede nog een notenboom 'en plaets daer de selve op is staende' op de zeedijk tegen de voorgevel van het huis.¹¹⁵ Dit was het huis geweest van zijn vrouw en haar eerste man Teunis Ruyter. Op 1-10-1707 kwam Barbertje Dircks op Dorp met attestatie van Hendrik Ido Ambacht terug naar Ridderkerk.¹¹⁶ Gerrit Staes, 'mede broeder in wette' (heemraad van Ridderkerk), getrouwd met Barber Dirckx op Dorp, Hendrick en Dirck Dirckse op Dorp, ieder voor een zevende part, en Ary Willemse Bom, eveneens mede 'broeder in wette', getrouwd met Hillegie Gerrits Molendijck, Ary Teunisse van der Wiel, Ary Janse, getrouwd met Annetie Teunis van der Wiel, Huyg van Boles, getrouwd met Teuntie Teunis van der Wiel, en nog namens Dirck Bieseveltdt, getrouwd met Neeltie Teunis van der Wiel, en Jan Jooste van Gelebbe, getrouwd met Mayke Teunis van der Wiel, en nog tezamen erfgenamen ab intestato van de kinderen nagelaten bij Dirckje Gerrits Molendijck verwekt bij Pleun A. Zeeuw, tezamen voor een zelfvende part, transporteerden gezamenlijk de vier zevende parten in 3 m. in Nieuw-Reyerwaard bij Slikkerveer aan de te Ridderkerk wonende Jacob Aryense Slickerveer.¹¹⁷



8. *Hendrick Dircksz. op(t) Dorp (Opdorp)*, ged. Ridderkerk 11-3-1646, j.m. van Ridderkerk, wonende te IJsselmonde (1675), meester (huis)timmerman te IJsselmonde (1687), overl. (3 gld. impost betaald IJsselmonde 21-12) 1730, tr. IJsselmonde (otr. Ridderkerk 24-3 en aldaar bescheid gegeven om te IJsselmonde te tr. 14-4) 1675 *Neeltje Cornelisdr. Roest*, j.d. van en wonende te IJsselmonde (1675), overl. (3 gld. impost betaald IJsselmonde 6-1) 1724, dochter van Cornelis Claesz. Roest, dekker te IJsselmonde, en Aerjaentje Aryensdr. Aerjaentje Cornelis Roest, jonge dochter, geassisteerd met haar broeder Claes Cornelis als haar voor de gelegenheid gekoren voogd, Jan Cornelis de Rooy, als getrouwd hebbende Marighje Cornelis Roest, Hendrick Dircxsz. op Dorp, als getrouwd hebbende Neeltje Cornelis Roest, en nog de voornoemde Claas Cornelis Roest, wonende te IJsselmonde, tezamen kinderen en erfgenamen van Cornelis Clasen Roest, dekker, en Aerjaentje Aryens, beiden zaliger, kavelden op 4-12-1676 een huis in het westeinde van het dorp IJsselmonde en landerijen aldaar en in Nieuw-Reyerwaard onder Ridderkerk. Opdorp en zijn schoonzuster Aerjaentje Cornelis verkregen bij 'blinde lotinge' 10 h. in Nieuw-Reyerwaard en de dijkboomgaard aan het westeinde van IJsselmonde. Op Dorp ondertekende de akte, waarin overigens aanvankelijk de leden van het gezin Roest onder patroniem stonden opgetekend, maar waar vervolgens bij hun namen de familienaam werd bijgeschreven.¹¹⁸ Een akte van 27-9-1688 maakt melding van Heyndrick Dircxe op Dorp als belender van een huis en erf aan de noordzijde van de steenstraete tegenover het schoolhuys op het dorp IJsselmonde.¹¹⁹ Hendrick Dircx op Dorp, huistimmerman wonende op het dorp IJsselmonde, legde in akten van 19-5-1693 een verklaring af over zijn arbeidsloon van 30 gld. 12 stuivers voor het beschieten (betimmeren) van een zeker schip.¹²⁰ Behalve aan huizen werkte hij dus ook aan schepen. Heyndrick Dircx op Dorp, meester timmerman wonende te IJsselmonde, oud ca. 48 jaar, legde op 3-9-1694 ten verzoeken van Jean de Mey, heer van IJsselmonde, raad en vroedschap der stad Rotterdam, een verklaring af over een 'schut heyning' tussen de tuin van De Mey en de pastorie van IJsselmonde. Deze was aan Op Dorp uitbesteed omstreeks Kerstmis 1692, maar vanwege het winterseizoen had hij deze pas omstreeks maart 1693 kunnen maken. Het hout daarvoor had hij zelf uitgezocht en helpen kopen in Rotterdam. Ook had Op Dorp het hek voor het predikantshuis het jaar ervoor gerepareerd, alsmede 'het poortie off klincket' in het hek voor het huis van predikant Petrus Massis, waarbij de dominee aan Op Dorp had gevraagd wie hem gezegd had dit te maken, waarop hij antwoordde dat dit op verzoek van de kerkmeesters was gebeurd. De predikant was hier evenwel niet van gediend en zei 'ik wil 't niet gemaakt hebben, smijt het gemaakte daer wederom aff. Op Dorp was bijna met zijn werk gereed, maar moest het weer stuk slaan.¹²¹ In een akte gedateerd 30-7-1699 attesteerde de omtrent 51 jaar oude en te IJsselmonde woonachtige Heyndrick Dircxs op Dorp op verzoek van de IJsselmondse timmerman Job Janse van Evelinge over een erf en loods aldaar.¹²² Bij akte van 12-9-1708 machtigde Hendrik Dircxe op Dorp, wonende op het dorp IJsselmonde, Wilhelmus Timmerman, procureur voor het gerecht der stad Axel, om uit zijn naam op te treden tegen Pieter Ellert, schipper tot Axel.¹²³ Op 17-2-1721 verkochten de schout, schepenen en kerkeraad van IJsselmonde een van Mary van Hal, weduwe van Jan de Zeeuw, afkomstig huis met dijkkerf in het westeinde aldaar, hetwelk werd toegewezen aan Henderik Opdorp.¹²⁴ Een rekening in de boedel van de op IJsselmonde overleden Joost Verhey van 13-12-1721 maakt melding van een betaling van 12 gld. aan de huistimmerman Heynderick op Dorp vanwege arbeidsloon.¹²⁵ Opdorp werd diverse malen vermeld gevonden als getuige bij het opmaken van akten voor de notaris te IJsselmonde. Zo wordt hij in een akte van 1-1-1681 genoemd als timmerman en inwoner



van IJsselmonde.¹²⁶ Het lijk van Hendrick werd voor de gaarder aangegeven door zijn schoonzoon Cornelis de Kater.

Kinderen (wellicht tussen 1675 en 1680 nog enkele kinderen te IJsselmonde gedoopt):

- a. *N.N.*, begr. IJsselmonde 1676 (in de kerk). De kerkrekening spreekt van een kind van Heyndrick Dircxs. Timmerman.¹²⁷
- b. *Dirk Hendricksz. Opdorp*, geb. IJsselmonde 1675/1680, ongehuwd overl. (2x 3 gld. impost betaald Ridderkerk 15-2) 1748.
Dirk op Dorp was op 27-3-1731 getuige bij het opmaken van een akte door de notaris van IJsselmonde.¹²⁸ Zijn lijk werd voor de gaarder te Ridderkerk aangegeven door zijn zwager Cornelis de Kater, waarbij vermeld werd dat Dirk nooit gehuwd was geweest en dat derhalve twee maal recht diende te worden betaald.
- c. *Cornelis Hendricksz. Opdorp*, geb. IJsselmonde 1675/1680, overl. (3 gld. impost betaald IJsselmonde 17-8) 1701. Zijn lijk werd voor de gaarder aangegeven door zijn vader Hendrick Diercksz. Opdorp.
- d. *Hilletie Hendriksdr. Opdorp*, j.d. van IJsselmonde (1716), tr. (ieder 3 gld. impost betaald Oost-IJsselmonde en otr. IJsselmonde 4-7) 1716 *Cornells Dircksz. de Kater*, geb. ca. 1688, ged. Kralingen 2-5-1688, j.m. van Kralingen (1716), kerkmeester van IJsselmonde (1755), overl. Oost-IJsselmonde (aang. IJsselmonde 10-9) 1776, zoon van Dirck Cornelisz. (de) Ka(a)ter, diakoniearmmeester van Kralingen, en Hadewij Mathijs Schil(t)man.
De ziek zijnde Cornelis de Kaeter en de gezonde Hilletie op Dorp, echtelieden wonende op IJsselmonde, maakten op 5-3-1728 aldaar een mutueel testament. De langstlevende zou voogd over de minderjarige kinderen zijn en diende deze naar behoren op te voeden. Bij mondigheid kregen de kinderen de kleding en de gouden- en zilveren lijf sieraden van de overledene uitgereikt, alsmede elk nog 50 gld. De Kaeter zette zijn handtekening; zij haar handmerkje.¹²⁹ In een akte gedateerd 17-2-1755 is Cornelis de Kater genoemd als kerkmeester van IJsselmonde.¹³⁰ Het lijk van Cornelis werd voor de gaarder aangegeven door zijn schoonzoon Willem Weda. Als leeftijd van de overledene werd 88 jaar opgegeven. Op 14-9-1692 lieten zijn ouders te IJsselmonde nogmaals een zoon Cornelis dopen, waarbij opgegeven werd dat de vader (de moeder is in de doopakte niet vermeld) onder Kralingen woonachtig was. Op 26 en 28-12-1776 verdeelden de op het dorp IJsselmonde woonachtige Willem Weeda, getrouwd met Neeltie de Kater, en Dirk van Bergen, getrouwd met Hadewij de Kater, wonende te Hellevoetsluis, de nagelaten boedel van de toen onlangs te Oost-IJsselmonde overleden Cornelis de Kater, in leven weduwnaar en boedelhouder van Hilletie op Dorp.¹³¹ Cornelis de Kater komt o.a. in vele notariële akten te IJsselmonde voor.
- e. *Ariaentje Hendriksdr. Opdorp*, ged. IJsselmonde 2-3-1681 (get. Ariaentje Cornelis), tr. (ieder 3 gld. impost betaald Oost-IJsselmonde 25-4 en otr. IJsselmonde 14-6) 1711 *Arien Tunisz. van der Sonde*.
Kennelijk hebben zij zich na hun huwelijk buiten het eiland IJsselmonde gevestigd.
- f. *Annetje (Antie) Hendriksdr.*, ged. IJsselmonde 1-8-1683 (get. Ariaentje Dircks), overl. (3 gld. impost betaald IJsselmonde 28-4) 1726.



De ziekelijk te bedde liggende Antie Heyn(dricksdr.) op Dorp, bejaarde vrijster wonende op IJsselmonde, maakte op 25-4-1726 haar testament waarin zij haar mede aldaar woonachtige zuster Hilletie Heyndricks op Dorp, getrouwd met Cornelis de Kaeter, tot haar universeel erfgename benoemde. Tot voogden over de (eventuele) minderjarige erfgenamen benoemde zij haar genoemde zwager de Kaeter en Dirk Heynd(ricksz.) op Dorp. Vermits haar zwakte kon zij de akte niet meer ondertekenen, zodat er zeven getuigen werden opgetrommeld om de akte wettig te maken.¹³²

Haar lijk werd voor de gaarder aangegeven door (haar zwager) Cornelis de Kater.

- g. *Geertje Hendriksdr. Opdorp*, ged. IJsselmonde 23-3-1687 (vader: Hendrick Dirckse Opdorp mr. timmerman, get. Jannetje Jacobs), van haar verder niets bekend,
- h. *Claas Hendriksz. Opdorp*, ged. IJsselmonde 27-2-1689 (get. Ariaentje in 't Velt), overl. (6 gld. impost betaald IJsselmonde 28-1) 1740.
Zijn lijk werd voor de gaarder aangegeven door zijn zwager Cornelis de Kater,
- i. *Maria Hendriksdr. Opdorp*, ged. IJsselmonde 21-2-1691 (get. Ariaantje Cornelis), van haar verder niets bekend.

9. *Dirck Dircksz. op 't Dorp (Opdorp)*, ged. Ridderkerk 7-3-1649 (get. Grietjen Hendrickx), woonde te Haarlem (1678), te Ridderkerk (1710), overl. (impost pro deo Ridderkerk 7-6) 1714.

Dirck Dircxse Opdorp, wonende te Haarlem, enerzijds, en Trijntie Cornelis, geassisteerd met Jan Gerrits van Straelen, haar stiefvader als haar voor de gelegenheid gekoren voogd, beide wonende onder Ridderkerk, anderzijds, kwamen op 31-12-1678 voor de notaris te IJsselmonde tot een akkoord aangaande het onderhoud van het kind 'bij haer comparanten te saemen buyten echt geteelt' genaamd Dirckje.. De vader zpü jaarlijks 10 car. gld. voor het onderhoud van het kind betalen en als zij de leeftijd van 10 jaar zou hebben bereikt, zo kwamen de ouders overeen, zouden zij 'malcanderen dan verder sullen spreecken'. Het kind was omtrent de Dordtse beestenmarkt van 1676 geboren en de betalingen zouden vanaf dat tijdstip berekend worden. Opdorp plaatste zijn handtekening; Trijntie haar handmerkje. Later werd bij de akte geschreven dat Trijntie op 22-7-1683 had verklaard naar behoren voor het kind betaald te zijn.¹³³ Blijkens een uit 1680 daterend kohier kwam Trijntie uit een arm gezin; er staat over hen genoteerd: 'Jan Gerritsz. van Straelen en zijn huysvrouw hebbende twee kinderen boven en een kindt beneden de acht jaeren, niet hebbende dan tgeene sij int velt winnen en van eenige persoone werde geadsisteert'.¹³⁴ De omtrent 62 jaar oude Dirck op Dorp attesteerde op 26-10-1710 met de ca. 26 jaar oude Pieter Joppe Molenaer, beiden wonende onder de jurisdictie van Ridderkerk, ten verzoeken van de mede aldaar wonende Joris Jansen Cuyper.¹³⁵

Het lijk van Dirk werd voor de gaarder te Ridderkerk aangegeven door zijn zwager Gerrit Staes.

Buitenechtelijk kind bij Trijntjen Cornelisdr.: *Dirckje*, geb. omstreeks ten tijde de Dordtse beestenmarkt 1676, ged. Ridderkerk 22-11-1676 (get. Maeyken Cornelis), overl. na 22-7-1683.

De doopoptekening te Ridderkerk luidt: 'Een onecht kindt daer moeder af is Trijntjen Cornelis ende haer suster Maeyken Cornelis is getuijge – genaemd 't kindt Dirckje - de vader werdt gesegt'.



NOTEN

1. RA, ora West-Barendrecht en Camisse inv. nrs. 1 en 2.
2. RA, ora West-Barendrecht en Camisse inv. nr. 3, fol. 3.
- 2a. C. Hoek, Cohieren van de tiende penning van Charlois en 's-Gravenambacht in 1543, in: Ons Voorgeslacht jrg. 1962, blz. 335.
3. GA Rotterdam (hierna: GAR), ora Charlois inv. nr. 12, fol. 237 e.v.
4. E.G. Verschoor, Begravenen in de Hervormde kerk te Charlois volgens de rekeningen der kerkmeesters 1583-1662, in: Ons Voorgeslacht jrg. 1963, blz. 167.
5. Als noot 4, blz. 159.
6. K.J. Slijkerman, Duizend jaar voorgeslacht, Supplement I, Rotterdam 1989, blz. 50.
7. Ir. C. Baars, Nakomelingen van Cornelis Leendertsz. in 't Velt, secretaris van Charlois van 1612 tot 1634, in: Ons Voorgeslacht jrg. 1960, blz. 48.
8. GAR, Archief Nederlands Hervormde Gemeente (hierna: anhg) Charlois inv. nr. 426; zie ook: DeNavorscherjrg. 1917, blz. 164 e.v.
9. RA Utrecht, Archief huis Zuilen, inv. nr. 609.
10. Publicatie als in noot 8, blz. 162, 163.
11. GAR, Archief Heilige Geesthuis inv. nr. 225.
12. GAR, ora Charlois inv. nr. 12, fol. 88.
13. GAR, ora Charlois inv. nr. 12, fol. 220 e.v.
14. GAR, anhg Charlois inv. nr. 1.
15. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, fol. 2 e.v.
16. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, fol. 6v.
17. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, fol. 8.
18. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, fol. 10v.
19. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, fol. 30.
20. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, fol. 44v.
21. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, fol. 45.
22. GAR, ora Charlois inv. nr. 13, d.d. 11 -6-1614.
23. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, fol. 35v.
24. GAR, Archief Grondheerlijkheid Charlois, inv. nr. 81, fol. 14 e.v.
25. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, d.d. 28-10-1617.
26. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, d.d. 17-10 en 31-10-1620.
27. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, d.d. 14-11-1620.
28. GAR, ora Charlois inv. nr. 5.
29. GAR, ora Charlois inv. nr. 13, fol. 191 e.v.
30. GAR, ora Charlois inv. nr. 13, fol. 213 e.v.
31. GAR, ora Charlois inv. nr. 13, fol. 246v. e.v.
32. GAR, ora Charlois inv. nr. 13, fol. 247v. e.v.
33. GAR, ora Charlois inv. nr. 5, d.d. 6-5-1627.
34. GAR, ora inv. nr. 258, fol. 69.
35. Als noot 4, blz. 150.
36. GAR, ora Charlois inv. nr. 12, fol. 304v. e.v.
37. Als noot 4, blz. 204.
38. GAR, ora Charlois inv. nr. 15, fol. 49 e.v.
39. GAR, ora Charlois 41; zie ook: Ir. J. Mac Lean, De inwoners van Charlois in 1644, in: Jaarboek van de Zuidhollandse Vereniging voor Genealogie deel 3, Rotterdam 1956, blz. 18.
40. GAR, ora Charlois inv. nr. 15, fol. 201 e.v.
41. GAR, ora Charlois inv. nr. 16, d.d. 3-1-1650.



42. Als noot 4, blz. 204.
43. GAR, ora Charlois inv. nr. 17, fol. 255v e.v.
44. Als noot 4, blz. 155.
45. L.W. Hordijk, *Geschiedenis en genealogie van de families Hordijk deel II, Geschiedenis en genealogie van de tak Welborn*, Brielle 1980, blz. 8-9.
46. K.J. Slijkerman, *Het geslacht Nuchteren (Nugteren) te Ridderkerk, Groote Lindt, wijndrecht, IJsselmonde, Hendrik-Ido- Ambacht en Rijsoord* (Geslachten van het eiland IJsselmonde deel 5), Rotterdam 1991, blz. 46-50.
47. RA, ora West-Barendrecht en Camisse inv. nr. 2, fol. 41 v e.v.
48. K.J. Slijkerman, *Het geslacht met de takken van der Jacht (van der Jagt), van der Wilt alias Wiltschut en Verheul te Barendrecht* (Geslachten van het eiland IJsselmonde deel 9), Rotterdam 1991, blz. 41 e.v.
49. J. Versluys, /fe *West-Brabantse geslacht Versluys - 5 eeuwen*, uitg. zonder plaats en jaar, blz. 12.
50. Ir. C. Sigmond en K.J. Slijkerman, *De geslachten Cranendonck in Holland ca. 1400-1700*, Rotterdam 1992, blz. 153 e.v.
51. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 9, fol. 24 e.v.
52. J. Versluys, *Lidmaten te Ridderkerk*, in: *Ons Voorgeslacht* jrg. 1970, blz. 218.
53. Anhg Ridderkerk inv. nr. 1.
54. RA, wka Ridderkerk inv. nr. 1, d.d. 20-12-1634.
55. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 9, fol. 176 e.v.
56. GA Ridderkerk inv. nr. 53.
57. GA Ridderkerk inv. nr. 71.
58. GAR, wka Oost-IJsselmonde inv. nr. 234, d.d. 2-12-1645.
59. RA, ona Ridderkerk inv. nr. 6990, d.d. 3-6-1646.
60. RA, ona Ridderkerk inv. nr. 6990, d.d. 10-6-1648.
61. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 10, fol. 124v. e.v.
62. RA, ona Ridderkerk inv. nr. 6990, d.d. 6-6-1650.
63. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 11, fol. 25v. e.v.
64. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 11, fol. 65 e.v.
65. RA, ona Ridderkerk inv. nr. 6990, d.d. 27-8-1662.
66. RA, ona Ridderkerk inv. nr. 6996, d.d. 11 -4-1689.
67. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 17, fol. 22v e.v.
68. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 11, fol. 30 e.v.
69. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 11, fol. 67v e.v.
70. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 11, fol. 168 e.v.
71. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 13, fol. 3 e.v.
72. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 11, fol. 26v e.v.
73. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 11, fol. 68v e.v.
74. J. Versluys, *Lidmaten te Ridderkerk*, in: *Ons Voorgeslacht* jrg. 1971, blz. 62.
75. RA, ona Ridderkerk inv. nr. 6996, d.d. 11-4-1689.
76. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 17, fol. 22v.
77. C. Molendijk, *Stamreeks Molendijk*, in: *Zuidhollandse stam- en naamreeksen*, Rotterdam 1986, blz. 166.
78. Als noot 74, blz. 58.
79. Als noot 74, blz. 59.
80. RA, ona Ridderkerk inv. nr. 6991, d.d. 3-5-1664.
81. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 12, fol. 163v e.v.
82. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 12, fol. 164v e.v.
83. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 12, fol. 165v e.v.
84. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 56, d.d. 1-3-1677.
85. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 13, fol. 105 e.v. Zie ook de erop volgende kopie van een



brief aan den hove en hoge vierschaar van Zuid-Holland van d.d. 31-10-1678 en de aantekening van 11-12-1680.

- 86. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 6995, d.d. 11-12-1680.
- 87. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 13, fol. 222 e.v.
- 88. J. van der Es, *Kohier van de huishoudens te Ridderkerk anno 1680*, in: *Ridderkerk in de Gouden Eeuw*, uitg. Stichting Oud Ridderkerk nr. 10, Ridderkerk 1988, blz. 57 (bron: GA Ridderkerk inv. nr. 73).
- 89. Doopdatum gecorrigeerd t.a.v. het boek: *De geslachten Cranendonck in Holland ca.1400-1700*.
- 90. Als noot 50, blz. 283.
- 91. Dr. A.W.E. Dek, *Het geslacht Zevenbergen*, uitg. 1978, blz. 3.
- 92. Als noot 74, blz. 61.
- 93. Als noot 74, blz. 39.
- 94. Doop van een kind te Zwijndrecht.
- 95. RA, ora Hendrik Ido Ambacht inv. nr. 1, fol. 394v.
- 96. Als noot 74, blz. 58.
- 97. Als noot 74, blz. 38.
- 98. DTB Hendrik Ido Ambacht.
- 99. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 12, fol. 146 e.v.
- 100. RA, ora Hendrik ido Ambacht inv. nr. 3, fol. 34v.
- 101. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 13, fol. 222 e.v.
- 102. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 13, fol. 223 e.v.
- 103. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 14, fol. 24 e.v.
- 104. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 14, fol. 36v e.v.
- 105. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 15, fol. 140v e.v.
- 106. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 16, fol. 37v e.v.
- 107. Als noot 88, blz. 63.
- 108. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 13, fol. 38 e.v.
- 109. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 6995, d.d. 22-10-1678.
- 110. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 14, fol. 128v e.v.
- 111. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 14, fol. 130ve.v.
- 113. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 15, fol. 1 lv e.v.
- 114. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 16, fol. 35 e.v.
- 115. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 16, fol. 100 e.v.
- 116. J. Versluys, *Lidmaten te Ridderkerk*, in: *Ons Voorgeslacht* jrg. 1972, blz. 75.
- 117. RA, ora Ridderkerk inv. nr. 17, fol. 22v e.v.
- 118. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4988, fol. 233 e.v.
- 119. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4989, fol. 36.
- 120. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4989, fol. 275 e.v.
- 121. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4990, fol. 47 e.v.
- 122. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4991, fol. 149 e.v.
- 123. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4993, fol. 198 e.v.
- 124. GAR, ora Oost-IJsselmonde inv. nr. 208, d.d. 17-2-1721.
- 125. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4998, fol. 93.
- 126. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4988, fol. 354.
- 127. GAR, Anhg IJsselmonde inv. nr. 171.
- 128. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 5003, fol. 54 e.v.
- 129. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 5001, fol. 19 e.v.
- 130. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 5012, fol. 270.
- 131. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 5019, fol. 74 e.v.
- 132. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 5000, fol. 207 e.v.
- 133. GAR, ora IJsselmonde inv. nr. 4988, fol. 271 e.v.



134. Als noot 88, blz. 64.
135. GAR, ona IJsselmonde inv. nr. 4994, fol. 126 e.v.

